
رهبر انقلاب امروز با مردم سخن می گویند
حضــرت آیــت الله ســید علی خامنــه ای، رهبــر معظم انقاب اســامی 
ســاعت ۱۸ روز یکشــنبه ۱۲ اردیبهشــت ۱۴۰۰ به صــورت زنــده از طریــق 
شــبکه های رســانه ملی و فضای مجازی با مردم ســخن خواهند گفت. 
به  گزارش ایسنا، این سخنرانی همزمان از سایت Khamenei.ir، شبکه 

یک سیما، شبکه خبر و رادیو سراسری پخش خواهد شد.

ابزار قدرت به روایت ظریف
وزیــر امــور خارجه کشــورمان با بازنشــر ویدئوی کوتاهی از ســخنان خود در 
یک سخنرانی در سال ۹۸، بار دیگر تأکید کرد که تکیه بر مردم و ایستادگی 
از ابزار قدرت هســتند. به گزارش ایســنا، محمدجواد ظریف در یک پســت 
اینســتاگرامی همــراه بــا ویدئویی کوتاه از ســخنرانی بهمــن ۹۸ خود آورده 
اســت: واقعیت این اســت که میزان قدرت شــما فقط با ماک های مادی 
شــناخته نمی شــود. ماک هــای معنــوی قــدرت ماننــد تکیــه بــر مــردم و 
ایستادگی از ابزار قدرت هستند. اینکه شما فردی مانند برادر عزیزم شهید 
سپهبد سلیمانی دارید که بعد از شهادتش قدرتش بیش از قبل شهادتش 
باشــد- بــا اینکــه وقتی هــم بود بســیار مؤثر بود، بــی نظیر بود- امــا بعد از 
شــهادتش بی نظیرتر شــد؛ این برای این اســت که فقط ابــزار مادی قدرت 
نیســت که قــدرت می آفریند. اگــر می پذیریم که ماک هــای معنوی مانند 
شهادت قدرت می آفریند، چرا قبول نداریم دیپلماسی قدرت می آفریند؟ 

استقامت هم قدرت می آفریند؟ باور هم قدرت می آفریند؟
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ســاعت نُه ونیم صبح به ســوى ســد اهــر حرکت 
کردیــم. از مُغان تا مشکین شــهر در کنار ســاحل 
رودخانه قَرَه سو و از مشکین شهر تا اهر، در ساحل 
رودخانــه اهرچــاى عبــور  کردیم. جلگه ها ســبز و 
معمور اســت. روى رودخانه قَرَه ســو، سد سبان 
و بــراى اهرچاى، ســد ]ســتارخان[ اهر در دســت 

اجراست. از شهرهاى مشکین شهر و اهر هم ناشناس گذشتیم.
ظهر به محل سد ]ستارخان[ رسیدیم. مهندس ]رسول[ زرگر، ]معاون 
امــور آب وزیــر نیرو[ و مهنــدس ]محمد[ کیافــر، ]مدیرعامل شــرکت آب 
و فاضــاب آذربایجان  شــرقی[ توضیحات دادند. از برنامــه مهار آب ها در 
آذربایجان  شــرقی و اردبیل و سدهاى در دســت اجرا و مشخصات سد اهر 
کــه حــدود ۱۰۰ میلیون  مترمکعب آب را مهار می کنــد. با حدود ۹ میلیارد 
تومان هزینه و نزدیک به تکمیل اســت. آبگیرى شــروع شــده و ۱۰ میلیون 
مترمکعب آب جمع شده است. برنامه ای در جهت کم کردن هزینه دارند؛ 
با کم کردن تونل ها و کوچک کردن ســرریز.  ممکن اســت در ســدهاى دیگر 

هم به کارآید.
ناهــار و اســتراحت آنجــا بودیــم. ]آقــای ابوطالــب صدرایــی[، امــام 
جمعــه اهــر، پس از ناهــار، از خدمات فراوان من براى کشــور و منطقه اهر 
قدردانی کرد. ســاعت چهار بعدازظهر، به ســوى مشکین شهر و کوه سبان 
حرکــت کردیــم. ]آقــای عبــادالله کامــکار[، فرمانــدار مشکین شــهر، براى 
توضیحات در ماشــین من بود. با اینکه به تازگی فرماندار شده، اطاعاتش 
خوب بود؛ معاون آقاى ]عباسعلی[ وکیلی، رئیس ]ستاد رسیدگی به امور[ 

آزادگان و قباً افسر همافر از نهاجا ]= نیروی هوایی ارتش[ بوده است.
یکسره به ارتفاعات سبان رفتیم. تا ارتفاع ۲7۰۰ متر با اتومبیل رفتیم. 
نقطه ای که محیط زیست ساختمانی دارد. چند صد متر هم به سوى قله، 
به صورت پیاده و دســته جمعی رفتیم تا به برف ها رسیدیم. رفتن مشکل 
شــد. عکس گرفتیــم و مراجعت کردیم. لانه بلدرچینــی را دیدیم که تخم 

گذاشته بود. گوسفندى ذبح کرده بودند؛ کبابی صرف شد.
به آب گرم »قُوتور سویی« رفتیم. ساختمان هایی براى اقامت مسافران 
دارد، ولــی بــا کیفیــت نامطلوب. بــراى امکانات بیشــتر، اســتمداد کردند. 
آب گرم گوگردى اســت. عشــایر با احشام خود، کم کم حضور پیدا می کنند. 
در پایه کوه، شــهر تازه تأســیس لاهرد واقع اســت. مردم قدردانی کردند که 
آنجا را شــهرکرده ام. بخشــدار آن، براى حل مشکل کمبود آب آشامیدنی، 

استمداد کرد؛ فعاً با لوله از بالاى سبان می آورند، ولی کم است.
در مســیر از روســتاى فخرآباد عبور کردیم. کنار امامــزاده اى، براى نماز 
مغرب و زیارت پیاده شدیم. مردم شناختند؛ اجتماع پُرشورى تشکیل شد. 
با من نماز جماعت خواندند. چند جمله اى برایشــان صحبت کردم. آنها 
هم خواســتار شــهر شــدن بودند. با لاهرد رقابت دارند. به ســرعین رفتیم. 
]آقــای علی اکبــر طاهایی[، اســتاندار، ]آقــای بیوک مُروج[، امــام  جمعه و 
گروهی از مدیران اردبیل هم آمده بودند. شام خوردیم. خوابیدم و بچه ها 

از آب گرم استفاده کردند. 
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بعد از نماز صبح، از تأسیســات رفاهی آب گرم ]گاومیش گُلی[ سرعین 
بازدیدکردم. به منطقه اى در شهر نمین، در جنوب جاده، به نام »فندق لو« 
رفتیــم. جمعــی از مدیران و نمایندگان مجلس اســتان اردبیل هم بودند. 
صبحانــه را آنجا صرف کردیم. با حدود هزار هکتار اشــجار فندق، جنگلی 

بسیار باصفاست.
بــه خواســت و اصــرار آقــاى ]فخرالدین[ موســوى ننه کرانــی، ]نماینده 
اردبیــل[، به منطقه ننه کران رفتیم. ســد کوچکی و مدرســه اى براى طاب 
ســاخته؛ بخشــی از اراضی، وقفی اســت. گفت دو زن، ۱۰ پســر و پنج دختر 
دارد. بــه  خواســت فرمانــدار نمین، از این شــهرها عبور کردیم. اســتاندار و 
مدیران تا مرز اســتان گیان بدرقه کردند. از طریق گردنه حیران، به ســوى 
آســتارا رفتیــم. بــالاى گردنــه، مه شــدیدى بود. بــا احتیــاط حرکت کردیم. 
در نقطــه اى کنــار مرز ]جمهــوری[ آذربایجــان، پیاده شــدیم و کاس هاى 
مدرســه اى را بازدیدکردیــم. بچه ها از درون جنــگل از راه دور می آیند؛ قرار 

شد به مدرسه کمک کنم.
در هنــگام توقــف در گردنه حیــران، جمعی از رانندگان جمع شــدند 
و گفتند شــما پاى خود را عقب کشــیدید و وضع کشــور به هم خــورده. از 
نداشــتن بار شکایت داشتند. مدیران شهر آســتارا در آنجا به ما رسیدند 
و همراه شــان، براى دیدن بندر در دســت ســاخت، به آســتارا  رفتیم. کار 
مهمی است و  به خاطر تصویب و ساخت این بندر در دوران سازندگی، 
ممنون اند و نگرانند که دولت جدید حمایت لازم را نکند و گله داشــتند 
که امســال بودجه طرح کم شــده اســت. در مســیر، در امامزاده اى پیاده 
شــدیم؛ جــاى باصفایی اســت. متولــی گفــت، دو بــرادر در کنارهم دفن 
شــده اند. صحن و ضریح و مسجد خوبی دارند. جمع زیادى دانش آموز 
و مــردم هــم آنجا بودند؛ احساســات گرمی ابراز کردنــد و عکس گرفتند. 
بــه کارخانه چــوکا رفتیم. مدیرعامل توضیــح داد. با دو هزار پرســنل که 
می گویند بیش از نیاز است. با ظرفیت تولید ۱6۰ هزار تُن کاغذ مقوا براى 
بســته بندى و اخیراً به جاى اســتفاده کامل از چوب هاى جنگلی، نیمی از 
خمیــر کاغــذ را با اســتفاده از کاغذهاى باطله، تولیــد می کنند. از خطوط 

تولید بازدید کردیم.
ساعت چهار بعدازظهر، به استراحتگاه کارگران، متعلق به وزارت کار و 
امــور اجتماعی، در نزدیک بندرانزلی رفتیم. عفت و همراهانش قبل از ما 
رسیده بودند. خلوت بود و ناهار تهیه کرده بودند. ظرفیت پذیرش 3۰۰  نفر 
را دارد و قابل توسعه است. کارگران از سراسر کشور به نوبت براى استفاده 
از دریا به اینجا  می آیند. واحد دیگرى در محمودآباد مازندران دارند. آقاى 
عابــدى، مدیــر آن توضیحاتی داد. به فرودگاه رشــت رفتیم و بافاصله به 

تهران پرواز کردیم. ساعت هفت بعد از ظهر به تهران رسیدیم.

گروه سیاســی/ جدیدترین نشست کمیسیون مشترک 
برجام روز گذشته با هدف بررسی و جمع بندی نتایج 
نشســت های کارگروه های کارشناسی ســه گانه در وین 
برگزار شــد. ایــن نشســت در ادامــه گفت و گوهای دور 
جدیــد ایــران و گــروه ۱+۴ در چارچوب ســه گروه کاری 
بــود که از روز سه شــنبه هفتم اردیبهشــت ماه در وین 

آغاز شده بود و در این چند روز جریان داشت.
فرانســه،  آلمــان  ایــران،  دیپلماتیــک  هیات هــای 
انگلیس، چین و روسیه در حالی عصر دیروز در »گرند 
هتل« وین گرد هم جمع آمدند که پیشــتر و بر اساس 
نشســت قبلی مقرر شــده بود عاوه بر تداوم فعالیت 
گروه هــای کارشناســی در دو حــوزه لغــو تحریم هــا و 
هســته ای، گروه کارشناســی ســومی هم با عنوان گروه 
کارشناســی ترتیبــات اجرایــی بــا هــدف گفت وگــو در 
خصــوص ترتیبــات عملــی مــورد نیــاز بــرای اجرایی 
شدن لغو تحریم ها و سپس بازگشت امریکا به برجام 

تشکیل شود.
گذشــته  روز  چنــد  طــی  کارشناســان  و  کارگروه هــا 
بررســی  بحــث و  بــه  فشــرده  جلســات  برگــزاری  بــا 
در خصــوص متــون پرداخته انــد و در جلســه دیروز به 
بررســی گزارش های کارگروه های ســه گانه پرداختند. 
دیپلمات ها بعد از این نشســت هم برای رایزنی های 
بیشــتر بــا مقامــات به کشــورهای خــود بازگشــتند. به 
گزارش اداره کل اطاع رسانی و امور سخنگویی وزارت 
امــور خارجــه، گفت وگوهــا از جمعه از ســر گرفته می 
شود. گفتنی است با توجه به تصمیم قبلی کمیسیون 
درخصوص تســریع روند رایزنی ها، گفت وگوهای این 
هفتــه در قالــب های دوجانبــه یا چندجانبه به شــکل 
فشــرده ادامه یافت و طرف ها تاش کردند تا اختاف 
نظــرات در خصــوص متــون را بــه حداقــل برســانند. 
طرفهــا توافــق دارند که در دور آینــده گفت وگوها باید 
کار با ســرعت و جدیت بیشتری ادامه پیدا کند. هیأت 
ایرانــی شــرکت کننــده در ایــن مذاکــرات بــه ریاســت 
امــور  ســید عبــاس عراقچــی معــاون سیاســی وزیــر 
خارجــه ایــران همــراه بــا نمایندگانــی از وزارت نفت، 
بانــک مرکــزی و ســازمان انرژی اتمــی در ایــن دور از 

گفت و گوها حضور دارند.
میخائیــل اولیانــوف، نماینــده روســیه در مذاکــرات 

بعد از نشســت دیروز در توئیتی نوشــت کــه گفت وگوها 
در مسیر پیشرفت قرار دارد، اما هنوز چالش های زیادی 
باقــی مانده اســت.وی با بیــان اینکه هنوز برای شــادی 
کردن زود اســت افزود؛ دلایلی وجود دارد که می توان با 

احتیاط و اطمینان فزاینده ای خوش بین بود.
عراقچــی و میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در 
مذاکــرات در آســتانه نشســت عصر دیروز کمیســیون 
رایزنــی  بــه  جلســه ای  در  ویــن  در  برجــام  مشــترک 
نشســتند. در این نشســت که قدری بــه طول انجامید، 
دو مقــام ایــران و روســیه ضمــن هماهنگــی مجــدد 
دربــاره مواضــع خود، بــر ضــرورت اســتمرار نزدیکی 
مواضــع دو کشــور تأکیــد کردنــد. طــرف روس نیــز بار 
دیگر بــر حمایت خــود از توافق هســته ای و لزوم رفع 

تحریم های ایران از سوی امریکا، تأکید کرد.
همزمــان بــا گفت و گوهــای ویــن، »جــن ســاکی«، 
ســخنگوی کاخ ســفید هــم بــر ضــرورت همــکاری بــا 
روســیه، علی رغــم اختافات بــا این کشــور تأکید کرد. 
ســخنگوی کاخ ســفید در ایــن رابطــه گفــت: »برخــی 
حوزه ها هم هســتند که ما می توانیم در خصوص آنها 
بــا یکدیگر همکاری کنیم مثل تاش های دیپلماتیک 

مربوط به ایران از طریق گروه ۵+۱.«
برجــام،  پیرامــون  جــاری  رایزنی هــای  ادامــه  در 
نماینــده روســیه در ســازمان های بین المللــی در وین 

از گفت وگــوی غیر رســمی میان هیأت های کشــورهای 
عضــو برجــام بجــز ایران بــا هیــأت امریکایــی در وین 
خبــر داد. »اولیانــوف« در ایــن خصــوص در توئیتــی 
نوشت: مشارکت کنندگان در برجام امروز رایزنی های 
غیررســمی با هیأت امریکایی حاضر در گفت وگوهای 
وین درباره احیای کامل توافق هسته ای داشتند. او در 
ادامه تأکید کرد که این گفت وگوها بدون حضور هیأت 

ایرانی بوده است.
رایزنی های فشــرده بین هیأت ایرانی و طرف های 
برجــام بــرای تفاهم بر ســر احیای کامل ایــن توافق و 
رفع تحریم ها در حالی است که به گزارش ایسنا شمار 
معــدودی از عناصر وابســته به گروهــک منافقین و یا 
ســلطنت طلب که از چندیــن روز قبل اقدام به برپایی 
چــادری در مقابــل درب ورودی هتــل محــل برگزاری 
مذاکــرات کرده انــد، به تحرکات ایذایــی خود از طریق 
فحاشــی علیه تیم مذاکره کننــده و اعضای تیم ادامه 

می دهند.
ایــن افراد بــا ناســزاگویی علیــه تیــم مذاکره کننده 
بیــن عابــران خواســتار توقــف  و توزیــع نوشــته هایی 
از ســوی کشــورهای  برجــام  کامــل  لغــو  و  مذاکــرات 
اروپایی هستند. پلیس اتریش حفاظت کامل از محل 
مذاکره و هیأت های مذاکره کننده را به عهده داشــته و 

اجازه نزدیک شدن این افراد را نمی دهد.
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گزارش های کارگروه ها بررسی شد
دیپلمات ها جمعه به وین بر می گردند

رئیــس ســازمان انــرژی اتمی در پاســخ بــه منتقدانی کــه بی توجه بــه واقعیات 
انگشــت اتهام مسئولیت شــرایط اقتصادی موجود را به سمت دولت می گیرند، 
گفت:»فرض کنید دولت هیچ نقصی نداشته باشد، اما وقتی روابط بانکی با دنیا 

ندارد، چگونه می خواهد اوضاع را اداره کند؟«
به گزارش انتخاب، علی اکبر صالحی که در اتاق گفت و گوی این سایت خبری 
در »کاب هــاوس« دربــاره دســتاوردهای برجــام و شــرایط کشــور قبــل از توافق 
هســته ای سخن می گفت، خروج ترامپ از برجام را دلیل قطعی شرایط سخت 
موجــود دانســت و افزود: »طوری صحبت می شــود که گویی قبــل از برجام گل و 
بلبل بوده و برجام آمده همه شرایط را بهم ریخته؛ عزیزان فراموش نکنید، من 
آن موقــع وزارت خارجه بودم؛ با بانک مرکزی گرفتار بودیم که از کجا و چطوری 
دلار بیاوریم، با چه بدبختی هایی؛ آن زمان، پنج کشــتی از عمان برای صادرات 
نفت به صورت اجاره به شرط تملیک گرفته بودیم. وقتی به تحریم ها خوردیم، 
دیگــر نمی توانســتیم بــه خاطــر قطعنامــه ۱۹۲۹ کشــتی هایمان را عبــور دهیم، 
بنابراین آمدیم با عمانی ها صحبت کردیم که کشتی هایتان را پس بگیرید. چرا؟ 
چون دیگر نمی توانستند کشتی های تجاری و نفتکشمان خیلی عبور و مرور کنند. 
از طرف دیگر، کشتی های بزرگ در امارات پهلو می گرفتند، آن وقت با لنج باید 

اجناس را وارد کشور می کردیم؛ شرایط این طور بود.«
صالحی با بیان اینکه برجام و مذاکره برای رفع تحریم های فلج کننده و لغو 
قطعنامه های ذیل فصل 7 سازمان ملل بود، برجام را دستاورد بزرگ و باارزش 
روحانی دانســت و خطاب به منتقدان گفت: »چرا تیر را به پای خودمان شلیک 
می کنیــم؟ چــرا همصدا با اســرائیل برجــام را می کوبیــد؟ ۱+5 کــه دکتر جلیلی 
مذاکــره می کردند، چطور مذاکره می کردند؟ مثــاً هیچی واگذار نکنند، اما همه 
چیز بگیرند؛ این ایده آل برای همه است؛ مگر ما مخالف این هستیم؟ قطعاً نه؛ 

اما چرا 5 سال مذاکره ایشان طول کشید؟«
صالحی درباره امکان مذاکره با امریکا در حوزه های دیگر با بیان اینکه مشکل، 
دیوار بلند بی اعتمادی بین دو کشور است و امریکا و ایران هر کدام دلایل خاص 
خــود را دارنــد، افزود: »برچیدن این دیــوار بی اعتمادی را نمی توانیم از مســائل 
سیاســی شروع کنیم برای برداشــتن این دیوار؛ می شود از مســائل اجتماعی و... 
شــروع کرد؛ اگر بسترســازی ایجاد شــود، راه باز می شــود«. او ســپس بــا یادآوری 
مذاکــرات ایــران و امریــکا در عمــان گفــت: »از رهبری اجــازه گرفتیــم مذاکره با 
امریــکا را از طریــق عمــان انجــام دهیــم؛ در زمان انتخابــات امریکا، تیــم اوباما 
 دنبــال برگ برنده بــود، آقای دکتر احمدی نژاد که مکلف شــده بودند مذاکرات 
»تــرک ۲« و ۱+5 را مدیریت کنند، اما ایشــان اســتنکاف کردنــد، لاجرم ما مجبور 
بودیم با آقای جلیلی هماهنگ باشیم، برای همین با دست انداز روبه رو شدیم و 
یک سال طایی را از دست دادیم. اما نتیجه مذاکره با امریکا در عمان این شد که 

امریکایی ها پذیرفتند حق غنی سازی ایران را به رسمیت بشناسند«.
او در بخــش دیگــری از ایــن گفت و گو با بیــان اینکه »این چه حرفی اســت که 
می گوییــد ظریف برجــام را نخوانــده، افزود: »من بــه آقای ظریــف می گویم در 
برابر حمات، عصبانی نشوید. هرچند نقدها باید برادرانه و منصفانه باشد؛ نقد 

متقن و مستند باید باشد«.

نقد باید منصفانه باشد
صالحی خطاب به منتقدان دولت:

محمد شریعتمداری هم به لیست نامزدهای انتخابات اضافه شد
گروه سیاســی/ یک عضو شــورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی از کاندیداتوری 
محمد شــریعتمداری، وزیر تعاون، کار و 
رفــاه اجتماعی بــرای  انتخابات ریاســت 

جمهوری سیزدهم خبر داد.
به گزارش برنا، در شرایطی که گفته 
شــده بود حــزب کارگــزاران گزینه های 
پیشــنهادی خــود را روز شــنبه )دیروز( 
به جبهــه اصاح طلبان ایــران معرفی 
می کند، جهانبخش خانجانــی  درباره 
اصاح طلبــان  احتمالــی  نامزدهــای 
جمهــوری  ریاســت  انتخابــات  در 
گفت: »صــرف نظر از شــخصیت های 
تأثیرگــذاری کــه اصاح طلبــان دارنــد، 
تأییــد  بیــم عــدم  کــه  را  آنهایــی  نــام 
صاحیت شان از سوی شورای نگهبان 
داریــم مطــرح نمی کنــم، امــا افــرادی 

جهانگیــری،  اســحاق  آقــای  ماننــد 
محســن  هاشــمی، مســعود پزشکیان، 
محمدرضــا  شــریعتمداری،  محمــد 
عارف، بیــژن زنگنه و عبــاس آخوندی 
اصاح طلبــان  مدنظــر  چهره هــای  از 
 ۱۴۰۰ انتخابــات  در  حضــور  بــرای 
شــریعتمداری   ، خانجانــی  هســتند«. 
را یکــی از گزینه هــای تأثیرگــذار جریان 
اصاح طلــب دانســت و افــزود:  » او از 
جملــه وزرایی اســت کــه در حوزه های 
شــفافیت، جوانگرایی و رفاه اجتماعی 
فعالیت های خوبی داشته و توانمندی 
علــی  حــال  عیــن  در  دارد«.  بالایــی 
محمدنمازی، دیگر عضــو کارگزاران از 
نامزدی شریعتمداری ابراز بی اطاعی 
روی  حــزب  »تاکنــون  گفــت:  و  کــرد 
معرفی محسن  هاشمی و محمدجواد 

ظریف اجماع داشــته است و حتی اگر 
اســحاق جهانگیــری بخواهــد بــه ایــن 
جمع اضافه شود، این موضوع را حزب 
بررســی می کنــد.« شــهاب طباطبایــی 
ســخنگوی حــزب نــدای  ایرانیــان هم 
محمدجــواد ظریــف و صــادق خرازی 
حــزب  ایــن  نظــر  مــورد  نامــزد  دو  را 
اجماع ســاز  نهــاد  بــه  معرفــی  بــرای 
اصاح طلبــان معرفــی کــرد. حســین 
اتحــاد  نورانی نــژاد، ســخنگوی حــزب 
ملت هم به ایسنا گفت: سید مصطفی 
تاج زاده، محمدجواد ظریف، اســحاق 
مــولاوردی  شــهیندخت  جهانگیــری، 
و محمــد صدر بــه عنــوان کاندیداهای 
پیشــنهادی حزب اتحاد ملت به جبهه 
اصاحات ایران معرفی شدند. به گفته 
وی، ایــن افراد طی بحــث و گفت وگو و 

و  رأی گیــری در دفتــر سیاســی  نهایتــاً 
شورای مرکزی حزب انتخاب شدند.

اشــاره   ترجیحــات،  ایــن  از  فــارغ 
تأییــد  عــدم  »بیــم  بــه  اصاح طلبــان 
در  نگهبــان«  شــورای  در  صاحیــت 
حالــی اســت کــه روز گذشــته روزنامــه 
کیهــان  در یادداشــتی شــورای نگهبــان 
را یکــی از اهرم های »کمــک به انتخاب 
مردم« توصیف و توصیه کرد این شــورا 
»بــا توجــه بــه شــرایط حســاس کشــور 
دشــمنان«  توطئه هــای  و  تهدیــدات  و 
»در انجــام وظیفــه خطیــر خــود بیــش 
از گذشــته شــجاع و قاطــع عمــل کند و 
بــدون کمتریــن اعتنــا بــه هــو و جنجال 
بلندگوهای وابســته به اردوگاه استکبار، 
معــرض  در  صاحیــت  کــه  را  کســانی 
انتخــاب رأی مــردم قرار گرفتــن دارند، 

تأیید صاحیــت کند.« شــاید بر همین 
قیاس بود که محمدحسن قدیری ابیانه 
فعــال سیاســی اصولگــرا در گفت وگــو 
با  باشــگاه خبرنگاران،علــی لاریجانی و 
محمدرضا عارف را نامزدهای احتمالی 
ریاســت  انتخابــات  در  اصاح طلبــان 
جمهــوری دانســت و گفت: البتــه افراد 
بســیاری نامــزد شــدند کــه بعید اســت 

صاحیت شان احراز شود.
دیروز بازار موضعگیری های بحث 
برانگیز از سوی کاندیداها هم داغ بود.  
به گزارش خبرآناین،  ســعید محمد 
فرمانــده ســابق قــرارگاه خاتم الانبیا و 
کاندیدای اصولگرای انتخابات ریاست 
ضــرورت  طــرح  بــا   ۱۴۰۰ جمهــوری 
و  زیردریایی هــا  از  ایــران  برخــورداری 
کشــتی های اقیانوس پیمــا با ســوخت 

هســته ای، گفت: وقتــی امریکا و دنیا با 
تعهــدات خود بــه این شــکل برخورد 
می کننــد مــا نیــز بایــد به ســمت غنی 
مصــارف  بــرای  درصــد   ۹3 ســازی 
صلح آمیز برویم. محمد غرضی دیگر 
کاندیــدای احتمالی هــم در اظهاراتی 
مدعــی شــد: »5 هــزار نفــر از فرزندان 
ســکونت  امریــکا  در  کشــور  مســئولان 

دارند.«
محسن رهامی، از جمله نامزدهای 
انتخابــات ریاســت جمهــوری کــه بــه 
شــناخته  اصاح طلبــی اش  ســابقه 
می شود خودش را فراجناحی معرفی 
کرد و از احزاب اصاح طلب خواســت 
کــه او را بــه عنوان یــک گزینه بــه نهاد 
معرفــی  اصاح طلبــان  اجماع ســاز 

نکنند.

خاطرات منتشرنشده هاشمی رفسنجانی 

توجه به فعالیت های اقتصادی در وزارت امور خارجه

گروه معاند »هبوط ایران«  در آذربایجان شرقی متلاشی شد

 اولیــن نشســت وبینــاری »ســید رســول 
مهاجر« معاون دیپلماســی اقتصادی با 
رؤسای نمایندگی های وزارت امور خارجه 
در اســتان های سراســر کشــور برگزار شــد. 
تاش برای تحقق تأکیدات مقام معظم 
رهبــری مبنی بــر »تولیــد، مانع زدایی ها و 
پشــتیبانی ها«، تقویــت تجــارت خارجی 
و صــادرات اســتان ها و همچنیــن تدوین 
وزارت  دفاتــر  اقتصــادی  برنامه هــای 
امــور خارجه طــی ســال ۱۴۰۰، مهمترین 
مباحث مطروحه در این نشســت بود. به 
گزارش ایرنا ســید رســول مهاجر، معاون 
دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه 
در این نشســت تأکید کــرد: فعالیت های 
اقتصــادی در وزارت امور خارجه اهمیت 
یافتــه و میــزان نقش آفرینــی اقتصــادی 
دفاتر استانی و نیز سفارتخانه های ایران در 
خارج از کشــور بیش از پیش تعیین کننده 
شــده اســت. به گفته وی، تعامل نزدیک 
رؤسای دفاتر استانی با مقامات اقتصادی 
استان در بخش های دولتی و خصوصی و 

برقراری ارتباط مؤثر با اتاق های بازرگانی 
و تجار موفق کاماً ضروری اســت و نقش 
بــارزی در شناســایی و کاهــش مشــکات 
شــرکت های مختلف در ســطح اســتانی 
خواهــد داشــت. مهاجــر در این نشســت 
تشکیل وبینارهای متعدد بین مقام های 
رســمی اســتانی و نیــز اتــاق بازرگانــی و 
شــرکت های خصوصی و تجار با مقامات 
رســمی و خصوصی کشــورهای خارجی و 
ســفارتخانه های ایران در خارج را اقدامی 
بسیار مهم دانست که طی سال گذشته در 
پرتو همه گیــری کرونا با همت وزارت امور 
خارجه در اکثر کشورهای جهان و خصوصاً 
همســایگان صورت گرفــت و تــداوم این 
شــیوه خصوصــاً در شــرایط کنونــی کرونا 

می تواند مورد توجه باشد.
ë  ،خارج نشویم FATF اگر از لیست سیاه

برداشته شدن تحریم ها نفعی ندارد
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت 
امــور خارجه همچنین یک روز پیشــتر در 
 FATF گفت و گــو بــا ایرنا با تأکید بــر اینکه

یک اقدام ضروری بــرای مراودات بانکی 
ما است، گفته بود: اگر ما نتوانیم از لیست 
سیاه خارج شویم، در صورتی که تحریم ها 
هم برداشته شوند، نمی توانیم از منفعت 
 FATF .لغــو تحریم هــا برخــوردار شــویم
کاری بــه حســاب های شــخصی کشــورها 
ندارد. نگرانی از اینکه حســاب های کشــور 
رصد می شــوند، بی اساس است. ایران در 
تدوین کنوانسیون های پالرمو و سی اف تی 
کنوانســیون های  جــزو  و  داشــته  نقــش 

سازمان ملل هست.

وی افزوده بود: برخاف تصوری است 
که فکــر می کنند اگر عضو FATF شــویم، 
نظارت ها بر ما بیشتر می شــود، اکنون که 
در لیست سیاه هستیم، نظارت بر ما بسیار 
بیشتر شــده و برای ایرانیان خارج از کشور 
نیــز محدودیت هــای زیــادی ایجاد شــده 

است.
به گفته مهاجر اینکه می گویند چین 
بــه FATF اعتقــادی نــدارد، این عبارت 
اصاً درســت نیســت و از قضا به همین 
خاطــر، حســاب های بانکی مــا در چین 
با محدودیت هایی روبه رو شــده اســت. 
اگر از لیســت سیاه FATF خارج نشویم، 
خودمــان بــه دســت خودمــان هزینــه 
امریکا برای تحریم هــای ظالمانه را کم 
کرده ایــم. یعنــی امریــکا برای فشــار به 
ایــران نیاز به فشــار به یــک بانک چینی 
یــا روســی هــم نــدارد و بانک هــای دنیا 
 FATF که فــارغ از تحریم ها بــه ضوابط
عامل هستند، فشار بیشتری را به ما وارد 

می کنند.

ســازمان اطاعــات ســپاه عاشــورای 
اطاعیــه ای  در  شــرقی  آذربایجــان 
از شناســایی و متاشــی کــردن گــروه 
معاند »هبــوط ایران« در آذربایجان 
شــرقی خبــر داد. به گزارش تســنیم 
»هبــوط  اطاعیــه،  ایــن  براســاس 
ایــران« گروهی اســت کــه از دی ماه 
۹۶ اعــام موجودیــت کرد تــا بتواند 
گروه هــای  ظرفیــت  از  اســتفاده  بــا 

مختلف برانــداز و موج ســواری روی 
مشــکات صنفی و معیشتی مردم، 
بــه زعــم خــود، برانــدازی در ایــران 
اطاعیــه  ایــن  در  کنــد.  محقــق  را 
آمــده اســت کــه یکــی از ترفند هــای 
از  اســتفاده  جریــان  ایــن  رســانه ای 
داخــل  عناصــر  و  فریب خــوردگان 
کشــور بــرای فعالیت در شــبکه های 
اجتماعــی بود که این افراد با شــکل 

در  بخصــوص  مختلــف  شــمایل  و 
لبــاس نیرو هــای مســلح جمهــوری 
اســامی ایران جلوی دوربین حاضر 
نظامــی  یــک  را  خــود  و  می شــدند 
جــدا شــده معرفی کرده و بــا قرائت 
بیانیه هــا و فراخوان هــا مــردم را بــه 
شــورش خیابانی دعــوت می کردند. 
از دیگــر اقدامــات ایــن گــروه، جعل 
خبــر بــرای ناراضــی کــردن مــردم و 

مدیریــت  ضعف هــای  از  اســتفاده 
اقتصادی، سیاسی و اجتماعی بود تا 
با موج ســواری بر آنهــا، اهداف خود 
را دنبال کنند. پاســداران گمنام امام 
اطاعــات  ســازمان  در  زمان)عــج( 
سپاه با عملیاتی پیچیده، سرکردگان 
ایــن گــروه معانــد را در آذربایجــان 
شــرقی شناســایی و متاشی کردند و 

ضربه نهایی را وارد کردند.

 رأی دیوان عدالت اداری
به نفع اختلال کنندگان کلاب هاوس

گروه سیاســی/ دیوان عدالت اداری با صدور دســتوری موقت، مصوبه هیأت دولت 
دربــاره جریمــه اختال کننــدگان »کاب هــاوس« را متوقــف کرد. این حکــم دیوان 
عدالت اداری پس از آن صادر شده است که هیأت وزیران به پیشنهاد وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطاعات و با دســتور صریح رئیــس جمهوری مصوبــه ای در دفاع از حق 
آزادی شــهروندان در دسترســی به اطاعات به تصویب رســاند. بر اســاس مصوبه 
جلســه  ۲۹ فروردیــن هیــأت دولت، ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطــات رادیویی 
موظــف شــد اپراتورهایی را که خــارج از روال قانونی در دسترســی مردم به خدمات 
فضــای مجــازی اخال ایجاد کنند و ظرف مدت۲4  ســاعت از زمان اعام ســازمان 
نسبت به رفع محدودیت، اختال یا انسداد اقدام نکنند، تا زمان رفع تخلف روزانه تا 

سقف ۵۰۰ میلیارد جریمه کند.
این جریمه مشمول هرگونه  محدودیت، اختال یا انسداد در نرم افزارها، تارنماها 
)وبگاه ها(، برنامه های کاربردی و ســایر خدمات مبتنی بر فضای مجازی بود. با این 
حال در نخستین مورد اپراتورهایی که بدون انجام روال قانونی مربوط به فیلترینگ 
ســایت ها و نرم افزارها اقدام به ایجاد اختال غیرقانونی در دسترسی شهروندان به 

نرم افزار کاب هاوس کرده اند نخستین مخاطبان مصوبه قرار گرفتند.
نرم افزاری که در آســتانه برگزاری انتخابات ریاســت جمهــوری امکان گفت وگوی 
بی واسطه میان مسئولان و مردم و نیز مباحثه میان نحله های سیاسی مختلف را فراهم 
آورده و به همین دلیل عاوه بر ایجاد بستری برای شفافیت بیشتر می تواند در خدمت 
کاهش شکاف های گفتمانی موجود در جامعه باشد و با این حال در دستوری نانوشته 
و در تصمیمی که مرجعش مشــخص نیست با فیلترینگ غیرقانونی از سوی برخی 
اپراتورها مواجه شــده اســت. اقدامی فراقانونی که مصوبه دولت می توانست از ادامه 
یافتنش ممانعت کند اما حالا با رأی دیوان عدالت اداری نه تنها اختال غیرقانونی در 
کاب هاوس ادامه دار خواهد بود و جریمه اپراتورهای متخلف هم متوقف خواهد شد 
بلکه با اتکا به این رأی دیوان مصوبه دولت برای قانونمداری و تاشــش برای دفاع از 

حقوق و آزادی  های مجازی شهروندان با مخالفت مواجه شده است.
اقدامی که محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات روز گذشته درباره آن با اشاره 
به رویه کارکرد کمیته تعیین مصادیق مجرمانه متشکل از پنج نهاد  یعنی دادستانی، 
نیروی انتظامی، وزارت اطاعات، سازمان تبلیغات و وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 
برای فیلترینگ ســایت ها و نقد این رویه، گفت: وزارت اطاعات در اســفندماه طی 
نامه ای به شــورای عالی فضای مجازی در مورد کاب هاوس و تهدیدهایی که بر آن 
مترتب است، هشدار داده بود. اما بحث فیلترینگ در میان نیست و اساساً مملکت 

قانون دارد و باید مطابق با آن عمل کرد.


